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ی  نمی کند. از جنبه سیاســـی هم احزاب می توانند نقش ایفا کنند. بســـیار
از صلاحیت هـــای فـــردی و کارآمـــدی و حتـــی صلاحیت های اخلاقی و از 
این جنس چیزهایی که برای مجموعه ای که همدیگر را می شناسند، قابل 
تی ما 10، 15، 20 و یا30  یابی می شود. وقتی در یک مجموعه تشکیلا رصد ارز
نفر چهره های شـــاخص ســـال ها با هم کار کردیم، می دانیم که فلانی مثلا 
کرده سلامت اقتصادی ندارد یا ویژگی هایی  کارآمد است یا فلانی خدای نا
دارد کـــه کمـــک نمی کند. خود حزب او را حذف می کند. بخشـــی از تایید 
صلاحیت ها را می توان به احزاب سپرد. من در جلسه ای در کمیسیون ماده 
کمیت را در موضوع تایید  یادی از بار حا 10 احزاب عرض کردم که بخش ز
صلاحیت ها می توان برداشـــت. حالا موضوعات امنیتی، پشـــت صحنه و 
اطلاعاتی را مردم عادی یا احزاب هم ممکن اســـت نداشـــته باشـــند. حالا 
ن مرزها  خدای نکرده یک نفر خطایی کرده یا ارتباط نادرستی گرفته با بیرو
یا در فضای اخلاقی خطایی کرده، آن مجموعه امنیتی و نظارتی مساله را 
ی  پیـــدا می کننـــد و بعد به آن فـــرد می گویند تو به این دلیل صلاحیت ندار
امـــا 80، 90 درصـــد صلاحیت هـــا ناظر به عملکردها، ســـلامت اقتصادی و 
کارآمدشـــان را  کارآمدی اســـت که خود احزاب می توانند افراد ناســـالم و نا
کنـــار بگذارنـــد. بنابراین احـــزاب می توانند به فضای کارآمدی و پیشـــروانه 

مجلـــس و حوزه اجرا کمک کنند. 

دربـــاره لایحـــه عفاف و حجاب و بحث جرایم مالی هم می خواســـتم نظرتان را 
بفرمایید. آیا این به آن معنا نیست که هر کس پول بیشتری داشت، می تواند به 
فرهنگ جامعه آسیب برساند یا اگر هم نداشت، باید رعایت کند. آیا راه دیگری 
برای بهبود اوضاع فرهنگی جامعه نبود و باید حتما با جرایم مالی ورود می کردیم؟ 
این را باید اعضای کمیســـیون فرهنگی بگویند، به این دلیل که این مســـاله 
مطابـــق اصـــل 85 رســـیدگی می شـــود. رســـیدگی بـــه جزئیات ایـــن لایحه و 
تصویب آن در صحن علنی نبود و ما که در کمیسیون دیگری بودیم، خیلی 
دخالتـــی در اجـــرای جزئیاتش نداشـــتیم اما من یک حـــرف کلی را می توانم 
خدمت شما عرض کنم. اشکالی که در موضوعات فرهنگی پیش می آید، 
چیســـت؟ اینکه یک موضوع فرهنگی غالب شـــود و می رســـیم به جایی که 
یک تناقض ایجاد می شود و نیاز به  اصلاح وجود دارد. حرف اصلی در این 
ی فرهنگی  لایحـــه بـــه نظـــر من این بود که آیا ما به کســـانی که با یک ناهنجار
می خواهنـــد مقابلـــه کنند، اجازه بدهیم در آن نقطه آخر برخورد مســـتقیم یا 
ی ها و کارهای فرهنگی سر جای  غیرمستقیم داشته باشند یا نه؟ زمینه ساز
خودش. حرف اصلی به نظر من این بود که ما تا جایی که امکان دارد، سطح 
کار از قانـــون، قطع کنیم، یعنی به  تمـــاس ضابـــط اجـــرای قانون را با فرد خطا
، تذکر و جریمه برود، پس فقط  یک سامانه و سیستم با چند مرحله هشدار
جریمه نیست و بعد می رسد به برخورد قضایی. بیشتر افرادی که بی توجه 
هســـتند، با تذکر و یک جریمه مشکل شـــان حل می شـــود. همین مســـاله را 
در رانندگـــی می بینیـــد. همیـــن که به یک نفر تذکـــر می دهند، کمربندش را 
می بندد یا ســـرعتش را کم می کند. نمره منفی می گیرد. کســـی که با حالت 
مســـتی جایی که باید 120 تا برود، 180 تا می رود، دیگر باید نگهش داشـــت و 
با او برخورد قضایی کرد. ماشینش را توقیف کرده یا زندانش هم کرد. اینکه 
گاهی بخشـــی نســـبت به وظایف شهروندی اتفاق  مرحله به مرحله تذکر و آ
بیفتد، امر پسندیده ای است. یک جاهایی با تذکر لسانی اتفاق می افتد و 
حل می شود. یک جاهایی جریمه اول، دوم، سوم. اغلب کسانی که در این 
حوزه هستند، توجهی ندارند. کسانی هم هستند که اینها ارتباطات بیرونی 
دارند و عامدانه این کار را می کنند و حتی شـــبکه دارند که می شـــود اینها را 

رصد کرد و با اینها برخوردهای قضایی صورت گیرد. 

انتخابات تناسبی در مجمع تشخیص مصلحت نظام رد شد. بحث صیانت از 
بران و فضای مجازی به شورای عالی فضای مجازی سپرده شد و ناظر  حقوق کار
به بحث کنکور دوباره در شورای عالی انقلاب فرهنگی تصمیماتی گرفته شد. 
برخی ها دلیل عدم مشارکت شان در انتخابات را این عنوان می کنند که مجلس 
از موضوعیت افتاده. فکر می کنید وقتی می گوییم مجلس در راس امور است، با 
وجود این نهادها این عبارت را باید چطور تعریف کنیم؟ یعنی در کلیدی ترین 
مباحث نظام ما شاهدیم مجلس نقشش را به نهادهای دیگر واگذار می کند. 
به نظـــر مـــن کامل موضـــوع را نگاه نمی کنیم. چرا کســـانی کـــه چنین انتقادی 
می کنند، قانون اقدام راهبردی را نمی گویند؟ برای اولین بار موضوع بسیار مهم 
تعیین تکلیف روابط ما با کشورهای غربی در حوزه بسیار کلیدی و حیاتی و 
چالش برانگیز هســـته ای در کشـــور تعیین تکلیف شد. آنجا به راحتی می شد 
ی هم  شورای عالی امنیت ملی ورود کند و مصوبه داشته باشد و هیچ اختیار
به مجلس داده نشـــود، کما اینکه در ادوار دیگر هم همین طور بود و اتفاقاتی 
از این دست افتاده بود. در قانون اساسی تکلیف همه مشخص شده. اینکه 
ی از  می گوییم مجلس در راس امور اســـت، یک علتش این اســـت که بســـیار
کشورها مجالس شان را قوه مجریه یا قضائیه می تواند منحل کنند. دادگاه قانون 
اساســـی دارند و مجلس منحل می شـــود، یعنی نخست وزیر یا رئیس جمهور 
ی اســـلامی جزء  اختیار انحلال مجلس را در بعضی کشـــورها دارند. جمهور

محدود کشورهایی است که وقتی مجلسی تشکیل شد، باید تا پایانش ادامه 
پیدا کند. بعد از دادن اعتبارنامه دیگر نمی شود نماینده ای را بیرون کرد، حتی 
نماینـــدگان نمی تواننـــد نماینده ای را به خاطر تخلفات عدیده بیرون کنند یا 
گـــر خیلی تخلف کند، حکم می گیرد اما صبر می شـــود تا حکم  نماینـــده ای ا
یم که اختیارات  نمایندگی اش تمام شـــود. از این جهت مجلســـی مقتدر دار
عمـــده ای دارد امـــا آیا مجلس می تواند در حوزه اختیارات مجمع تشـــخیص 
دخالت کند؟ نه، اصل 112 قانون اساسی به مجمع تشخیص مصلحت نظام 
اختیاراتی داده که آیین نامه اش را خودش می نویســـد و تصمیماتی می گیرد. 
آنجا بازوی مشورتی رهبری است. آیا مجلس می تواند برای شورای عالی امنیت 
ملی تعیین تکلیف کند؟ نه، آن نهاد فرادستگاهی، بالادستی و فراقوه ای است 
. در موضوعاتی مثل شورای عالی انقلاب فرهنگی و  برای مصالح کلان کشور
ی هم از این جهت که این شوراهای عالی منصوب  شورای عالی فضای مجاز
رهبری هستند نمی شود برایشان تعیین تکلیف کرد. اما شوراهای عالی دیگر 
ی، شورای عالی  با تصویب مجلس تشـــکیل شـــده اند، مثلا شورای عالی انرژ
... . آنهایی که با قانون مجلس باشـــند، مجلس تصمیم می گیرد اما  ی و ادار
آنهایی که با انتصاب رهبری هســـتند، ایشـــان تعیین تکلیف کرده و گفته اند 
که هر جا مجلس ورود کرد، دیگر شورای عالی انقلاب فرهنگی ورود نکند و 
هرجا شورای عالی انقلاب فرهنگی ورود کرد، مجلس ورود نکند، برای اینکه 
اختلاف نظر پیش نیاید. در موضوع کنکور این طور بود؛ شورای عالی انقلاب 
فرهنگی ورود کرده بود و مصوبه داشـــت، به مجلس گفتند که ورود نکند. در 
ی در موضوع صیانت مجلس ورود کرده  موضوع شـــورای عالی فضای مجاز
کره کردیم، خود مجلس تصمیم گرفت این را  بود، قانون هم شروع کردیم، مذا
گر مجلس این  ی منتقل کند و به او بســـپارد. ا به شـــورای عالی فضای مجاز

تصمیم را نمی گرفت، خودش راسا ادامه می داد. 

ایـــن انتقـــال پرونـــده فضـــای مجازی به شـــورای عالی فضای مجـــازی به خاطر 
حواشی به وجود آمده بود؟ 

ی این  نه، به خاطر تصمیم جامع بود، یعنی بحث شورای عالی فضای مجاز
بود که هم دستگاه های اجرایی در آن هستند، هم قوه قضائیه در آن هست و 
هم مجلس در آن نماینده دارد، بنابراین جامع تر می توانستند تصمیم بگیرند. 

نمی شد هماهنگی کنند اما درنهایت خود مجلس تصمیم بگیرد؟ 
این تصمیم خود مجلس بود. کســـی زورش نکرد. در موضوعاتی که اختلاف 
بین مجلس و شورای نگهبان پیش می آید و به مجمع ارجاع می شود، قانون 
گر مجلس اصرار کند به مجمع منتقل  اساسی تعیین تکلیف کرده است که ا
می شود. مجمع می تواند آنجا یا نظر مجلس را قبول کند یا نظر شورای نگهبان 
را. اخیرا در آیین نامه جدید مجمع تشخیص مصلحت نظام و شورای عالی 
گر نظری دارد با کسب اجازه  نظارت مجمع این امکان را پیدا کرده است که ا
از رهبری اصلاحاتی هم در مصوبات داشته باشد. این هم کاملا در صلاحیت 
رهبری است. از نظر من نه بن بستی وجود دارد و نه اختلاف وظایف. وظایف 
هر کسی مشخص است. این مواردی هم که برجسته می شود، زیر 5 درصد 

موضوعاتی است که در مجلس بحث می شود. 

شاید شما بگویید زیر 5 درصد اما موضوعات مهمی است مثلا همین انتخابات 
تناسبی با نظر مجمع مورد موافقت قرار نگرفت؟ 

ما در برنامه هفتم بالغ بر هزار و 500 مصوبه جزء به جزء داشتیم که مجمع به 
50 تای اینها ایراد گرفته. وقتی می رود، می گویند مثلا این عدم انطباق دارد با 
یم که آن هم حل می شـــود، یعنی آن ناظر  فلان سیاســـت. ما یک حکم می آور
به اجرای سیاست هاست. ممکن است نهایتا سه چهارموضوع کوچک آنجا 

مجمع تصمیم بگیرد و نظر دیگری بدهد. 

گر انتخاب تناسبی تصویب می شد،  نمی توانیم بگوییم اتفاق کوچکی است. ا
شاید سرنوشت انتخابات عوض می شد. 

خیلـــی فرقـــی نمی کرد، گرچه من خـــودم مدافع انتخاب تناســـبی بودم اما در 
مجلـــس خیلـــی اختلاف نظر بود. ما به جهت اینکه اصل قانون را معطل این 
نکنیـــم، از آن عبـــور کرده و ایـــن ماده را حذف کردیم تا اصل قانون که مطالبه 
رهبـــری هـــم بود، یعنی اصلاح قانون انتخابات مبتنی بر ابلاغ سیاســـت های 
کلـــی زمیـــن نماند. به نظر من آنجا هم قابل تعامل اســـت. من خودم در برنامه 
هفتم، چهار پنج جلسه توسط هیات  نظارت مجمع دعوت شدم و در مورد 
ی توضیحاتی دادیم. خیلی جاها قانع شدند که این موضوع  موضوعات انرژ
حل شـــده و این هســـت. خیلی جاها هم قانع نشـــدند و جزء وظایف شـــان 
اســـت کـــه آنجا سیاســـت های کلی را معیـــار قرار دهند. واقعیت این اســـت 
ی. خیلی از چیزها  کـــه مجلـــس هم نباید خیلی برود دنبال تعدد قانون گـــذار
قبـــلا تعیین تکلیـــف شـــده یا فـــلان موضـــوع در حد سیاست هاســـت و آنجا 
تعیین تکلیف شده، ما باید در چهارچوب سیاست ها حرکت کنیم. رهبری 
فرمودند سیاســـت ها مثل جهت گیری اداره کشـــور اســـت. مثل جهت گیری 
یم،  مســـیری اســـت کـــه می خواهیـــم حرکت کنیـــم. می خواهیم به مشـــهد برو

. دو سیاست تعیین شده؛ جزئیات  می گویند از این مســـیر یا از آن مســـیر برو
ی می کند. آن هم که از جاده  جاده کشـــی آن با مجلس اســـت که قانون گذار
می رود، دولت اســـت. کاملا اینها قابل تفکیک اســـت و هر کسی وظیفه اش 

را درست انجام دهد، مشکلی پیش نخواهد آمد. 

 مـــا در یـــک مـــاه مانده به انتخابات مجلس یک ســـری مصوباتی را می بینیم در 
دستورکار مجلس قرار می گیرد که این مصوبات به لحاظ اجتماعی ضریب نفوذ 
بالایی دارند؛ مثلا بحث کاهش خدمت ســـربازی به میانگین 14 ماه یا بحث 
افزایش تعطیلات پایان هفته به دو روز یا حتی لایحه منع خشونت علیه زنان که 
گفتند نهایتا بعد از آغاز سال جدید قرار است تعیین تکلیف شود. وقتی رجوع 
می کنیم ممکن اســـت بعضا در آنها یک ســـری ایرادات هم وجود داشته باشد، 
به خصوص بحث کاهش مدت خدمت ضرورت به 14 ماه که ستاد کل صریحا 
بـــا آن مخالفـــت کـــرد. مردم وقتی اینها را کنار هـــم می گذارند، می گویند مجلس 
بـــرای اینکـــه در انتخابات بتواند اقبال عمومی پیدا کند، زور را روی یک ســـری 
مصوبات خوب گذاشته تا در دستورکارش قرار گیرد و مصوب شوند. چرا اینها 
گر نیازی به فکر دارد، چرا به مجلس بعد نمی سپرد؟  را زودتر مصوب نکرد؟ یا ا

نظر شما درباره این موارد چیست؟ 
یم. بحث  هنوز ماه های پایانی مجلس نرسیده. ما تا 7 خرداد این مجلس را دار
ی هم جزء برنامه هفتم است که دارد بررسی  افزایش تعطیلات و کاهش سرباز

می شود. این طور نیست که کسی نشسته باشد این را جدا طراحی کند. 

خارج از برنامه هفتم نمی شـــد این موارد جامع تر پیگیری شـــده و طرح دقیقی 
برای آن تدوین شود. 

ی، ایجاد تمرکز در ساختارهای  نه، خیلی از موضوعات مثلا راجع به حوزه انرژ
یادی می برد که بخواهیم  ی کشـــور را در برنامه هفتم آوردیم، چون زمان ز انرژ
یم تا لایحه شود  یم، یعنی یک قانون دائمی ببریم و بیاور قانون جدیدی بیاور
و دولت بدهد یا ما طرح ببریم. خیلی از موضوعاتی که نیاز کشـــور اســـت، از 
فرصت برنامه و قبلا از فرصت بودجه هم استفاده می شد برای تصویبش اما 
ی در بودجه درست نیست.  ما بودجه را کنار گذاشتیم، چون واقعا قانون گذار
در برنامه پنج ساله می توان بعضی از موضوعات را اصلاح کرد که شاید اینها 
ی که در برنامه بـــود. این موضوع  نیـــاز بـــه قانـــون مجزایی دارند. بحث ســـرباز
تعیین تکلیف تعطیلات هم الان یک سال و نیم است که در دستورکار مجلس 

است. این مال دیروز و امروز نیست. برای هر کدام می توان توضیح داد. 
لذا این فرمایش شـــما تلقی درســـتی نیست. هر کدام نوبتش که رسیده، دارد 
انجام می شـــود یعنی در دســـتور بوده، نوبتش که رسیده، انجام می شود. چرا 
شما درباره قانون های دیگر نمی گویید. به نظرم این تلقی سیاسی است و اصلا 

ی طبق آیین نامه دارد و موضوعات  این طور نیست. مجلس یک دستورکار
یت یا ایجاد  تعیین تکلیف می شـــوند. افرادی پیشنهادهایی برای دوفور

یتی آورد که مجلس  اولویت می دهند. الان مثلا دولت یک لایحه دوفور
یت  یتی بعضی از نمایندگان می آورند که به دو فور رای نداد یا طرح دوفور

یت رای می دهند. اینکه تحلیل کنیم که  رای نمی دهند و به یک فور
این به آن دلیل و آن به این دلیل، به نظرم این طور نیســـت. خیلی 

از این موضوعات اتفاقا جنبه انتخاباتی ندارند و فکر نمی کنم 
ی باشند. تلقی من از این سه چهار سال مجلس این  این طور
است که ممکن است نمایندگان در رای هایشان موضوعاتی 
را به صورت فردی دخالت بدهند اما اینکه هیات رئیسه این 

کار را می کند، من چنین تلقی ای ندارم. 

مهم ترین چالش های کشور که مجلس یازدهم در رفع آن توانسته موثر 
عمل کند را چه مواردی می دانید؟ 

امیدوارم این گفت وگوها برای همه مردم مفید باشد و در آن بحث مشارکتی 
که مدنظر رهبری اســـت، لحاظ شـــود. وضعیت اقتصادی کشـــور وضعیتی 
مطلوب نیســـت. من به عنوان نماینده ای که از نزدیک ســـه سال و نیم است 
ی هم کار کرده ام و دیده ام، در  دارم موضوعات را دنبال می کنم و در حوزه انرژ
این لحظه که ما هستیم، می گوییم وضع مطلوب نیست اما روندها روندهای 
درست و مثبتی است. خوشبختانه دولت سیزدهم بعضی از روندهای غلط 
یم  گذشـــته را کنار گذاشـــته؛ گرچه به برخی از روندهای اقتصادی انتقاد دار
که کند اســـت اما جهت گیری درســـت اســـت. ما جهت گیری دولت قبل را 
ی از جهت گیری ها غلط بودند اما الان  هم نادرســـت می دانســـتیم. بســـیار
درســـت اســـت، ولی کندی دارد. برخی افرادی که در گذشـــته بودند، الان 
هم هســـتند و باعث این کندی هم آنها هســـتند. روند رو به بهبود اســـت 

یـــم طراحـــی و سیاســـت هایی که در حوزه اصلاحـــات اقتصادی  و امیدوار
انجام می شود، دنبال شود. یک مثالی من برای دوستانم می زدم که مثل یک 
ی می ماند که تحت مراقبت های ویژه اســـت اما الان پزشـــک که بالای  بیمار
ی. الان وضعیت  ســـرش می رود، می گوید ان شـــاءالله به زودی به بخش می رو
بیمـــار اقتصـــادی مـــا رو به بهبودی اســـت اما زمـــان می برد. یـــک دهه تقریبا 
ی از موضوعاتی که من خودم  وضعیت اقتصادی کشـــور تعطیل بود و بســـیار

ی کشـــور پیگیری می کردم،  در حوزه پالایشـــگاه یا نیروگاه یا حل مدیریت انرژ
اینها دنبال نمی شـــدند. ما یادمان نرفته ســـه چهار سال پیش خاموشی های 
ی خارج نشده ایم اما  گسترده برق در کشور داشتیم، گرچه هنوز از بحران انرژ
ی در کشور کنار گذاشته  آن خاموشی ها کمتر شده یا نیست. پالایشگاه ساز
یم واردات  شـــده بود و در نتیجه الان ما در بنزین دچار مشـــکل شـــدیم و دار
ی گذشـــته اســـت. این طور نیســـت  می کنیم که این ناشـــی از یک دهه کم کار
که بتوان یک پالایشـــگاه را یک ســـاله وارد مدار کرد، شـــش یا هفت سال زمان 
. از  می برد تا بخواهد احداث شـــود و اثرگذار باشـــد. نیروگاه ها هم همین طور
این جنس کارهای زیرســـاختی در کشـــور دنبال نشـــده بود و اثراتش را تا الان 
گذاشـــته. سیاست هایی خوبی خوشـــبختانه دارد دنبال می شود، اصحاب 
رســـانه و نخبگان فرصت بگذارند و این مصوبات را ببینند و گزارش هایش 
هم منتشـــر شـــده و در سایت خانه ملت هست. در بیانیه ای که اخیرا ما سه 
ی از این مصوبات  نفر از نمایندگان منتشر کردیم، نمونه برشمردیم که بسیار
در مجالـــس گذشـــته آرزو بودنـــد؛  مثـــلا جوانی جمعیت، بحـــث قانون اقدام 
راهبردی یا بحث ســـهولت در صدور مجوزهای کســـب وکار که همین اخیرا 
هـــم رهبـــری درباره این موضوع صحبت کردند یا جهش تولید دانش بنیان در 
بحث صنعت برق یا پالایشگاه سازی مصوبات مهمی داشتیم که ناظر به حل 
مسائل کشور بودند. ان شاءالله دولت در ادامه کار با اهتمام و سرعت بیشتر 
یم مردم را امیدوار کنیم اما مردم هم با چشـــم باز  اینها را اجرا می کند. امیدوار
نـــگاه کننـــد و افـــرادی که کار کردند و وقت گذاشـــتند و نگاه های تخصصی 
دارند را انتخاب کنند تا مجلس بعدی هم مجلس انقلابی باشد، البته بدون 

نقاط ضعفی که مجلس یازدهم داشت. 
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ادامه در صفحه۱۵  

ادامه از صفحه۷  

یعنی مواردی که در مجلس یازدهم بود، این دوره شورای نگهبان بازهم بررسی 
نکرد و برای بار دوم وی را تایید کرد؟ 

یم. ما از مســـتندات خبر  ممکن اســـت بررســـی کرده باشـــد یا نه، ما خبر ندار
یم. بعدا معلوم می شـــوند که چه اتفاقی افتاده. وقتی فضا شـــکل گرفت،  ندار
چون الان معلوم نیســـت و شـــورای نگهبان نظر نداده. شـــورای نگهبان تا 27 
بهمـــن فرجـــه دارد و تا بیســـتم مهلت اولش اســـت و تا بیســـت وهفتم مهلت 
رســـیدگی به شـــکایات رد صلاحیت اســـت. شـــورای نگهبان اعلام کرده که 
گر سند جدیدی  تایید صلاحیت شده ها را هم ممکن است رد کنیم، یعنی ا
به ما برسد یا یکی از اعضای شورای نگهبان درخواست کند که پرونده فلان 
شخص در صحن شورا بررسی شود، چون هیات نظارت به نمایندگی از شورای 
نگهبان دارد تایید می کند و اختیار گرفته اند اما شورای نگهبان می تواند بگوید 
که ما می خواهیم به پرونده فلان فرد 12 نفره رای دهیم. ممکن است با وجود 
اینکه قبلا تایید شـــده، این بار 7 به 5 رد شـــود، بنابراین شـــورای نگهبان هنوز 
اعلام نظر نکرده. ضمن اینکه در قانون آمده شورای نگهبان تا قبل از تصویب 
اعتبارنامه یعنی 72 ساعت قبل اختیار دارد که صلاحیت فرد را رد کند و در 
دوره دهم این اتفاق افتاد. مشکلی در مدرک کمال خانی پیش آمد و معلوم 
شد صحیح نبوده و بنابراین شورای نگهبان راساً ورود و او را رد کرد و این بعد 
از رای مردم بود. چرا درباره او نمی گوییم و فقط درباره تاجگردون می گوییم؟ 
آنجـــا و اینجـــا مـــردم به آقای کمال خانی و تاجگـــردون رای داده بودند. به نظر 
من وظیفه ما این است که مصالح ملی را در نظر بگیریم. ممکن است در یک 
منطقه چنین اشکالی پیش  آید. کسی که خودش بصیر است به خاطر اینکه 
چنین اشکالاتی دارد به صحنه نیاید. هیات اجرایی انتخابات در گچساران 
آقـــای تاجگـــردون را رد کـــرده بـــود. نامه ای از آنها در افکار عمومی چاپ شـــد 
که  گفتند ما تحت فشـــار فرماندار و دادســـتان شـــهر آقای تاجگردون را تایید 
کردیم. این چه مکانیســـمی اســـت که هیات اجرایی کســـی را رد کند و فشـــار 
بیاورند. نامه اش در رســـانه ها منتشـــر شـــد و من نامه اش را دیده ام. به ما اصلا 
گر رد کنید و جنجال  پیغام دادند و با ادبیاتی واهی که شهر به هم می ریزد ا
می شـــود، فشـــار آوردند. این معنی ندارد به واسطه اینکه یک نفر زور یا قدرت 
یا پول دارد و می تواند مســـئولان اجرایی شـــهر را تحت الشـــعاع قرار دهد، ما از 
ســـر خودمان باز کنیم! این اتفاق در گچســـاران افتاد. من به صراحت اعلام 
می کنم. مسئولان محلی گچساران گفتند ولش کن، از سر خودمان باز کنیم، 
گر به  یم ایـــن کار را بکنیم. ا تاییـــد کنیـــم، بـــرود مرکز تصمیم بگیرند. حق ندار
این نتیجه رسیده ایم که ایشان رد شود، باید ردصلاحیت کنیم. این به نظرم 
کز نظارتی ارشد  خطایی بود که باید جلوی آن گرفته شود و ما می خواهیم مرا
کشـــور در قوه قضائیه و شـــورای نگهبان به این موضوع ورود کنند که چرا یک 
هیات اجرایی رد کرده و تحت فشـــار فرماندار و دادســـتان طبق ادعایی که 
خود آنها داشتند و نامه و امضاهایشان هست، دوباره رایش را برگردانده و آن 
، بقیه کاندیداهای گچساران  فرد تایید شده و اتفاقا تحت تاثیر تایید این نفر

را هم تایید کرده تا ببینیم بعدا چه می شود! این کار بسیار اشتباهی بود. 

فرمودید که جمعیت رهپویان قرار است در قالب شورای ائتلاف در انتخابات 
حضـــور یابـــد اما ســـوالی که اینجا به وجود می آید، این اســـت که الیاس نادران 
به عنوان چهره شاخص جمعیت رهپویان چالش های متعددی با قالیباف داشته . 
ایشان جزء موسسان اولیه بودند، بعدا خودشان از شورای مرکزی خارج شدند 

و الان حدود 7، 8 سال است که جزء جمعیت رهپویان نیستند.
 

پس الان موضع جمعیت رهپویان با موضع ایشان کاملا متفاوت است؟ 
بله. 

نظر شـــما درباره نظرات ایشـــان چیست؟ ایشان نســـبت به مدیریت قالیباف و 
طرح شفافیت آرای نمایندگان که در ابتدا مطرح شد، ایراد داشت و حتی در برابر 
یاست مجلس را به عهده بگیرد.  قالیباف هم می خواست حضور پیدا کند و ر
ی در ایـــن موضوعـــات تصمیمـــات شـــخصی گرفته . بعضـــی از موضوعات  و
و اســـتدلال هایش درســـت بـــوده. مثلا در زمان بررســـی کلیـــات بودجه 1400 که 
ی رئیس کمیســـیون تلفیق بود و من هم عضو این  بودجه دولت روحانی بود، و
یادی از نمایندگان  کمیسیون بودم. او قائل به تایید کلیات بودجه بود. جمع ز
نمی خواســـتند در صحن علنی به کلیات رای دهند، یعنی کلیات در تلفیق 
ی نشـــده بود، چون  تایید شـــده و کار هم انجام شـــده بود و هنوز بودجه دوشـــور
ی شده. اتفاقا همین مشکل که  ی بود اما الان بعد از 1400 دوشـــور قبلا یک شـــور
ی شد. کمیسیون  پیش آمد، آیین نامه را اصلاح کردیم و آیین نامه بودجه دوشور
تلفیق بررسی و تایید می کرد و دوباره جزئیات می آمد و کارهایش انجام می شد 
گر رد می کرد، کل زحمات کمیسیون تلفیق  و به صحن می فرستادند. صحن ا
از بین می رفت، چون به دولت می رفت و از اول برمی گشت. الان درست شده 
ی نبود. ایشان قائل به این بود که ما کلیات را تایید کنیم،  اما آن موقع این طور
گر برود و برگردد اتفاق  چون کمیسیون تلفیق زحمت کشیده، حالا دولت هم ا
ویژه ای نمی افتد، ضمن اینکه سال آخر دولت و سال اول مجلس است. بهتر 
است ما تایید کنیم که برای بودجه سال آینده یعنی 1401 آمادگی داشته باشیم، 
یـــادی از مجلس هم به خاطر اشـــکالاتی که در بودجه بود و هم به  ولـــی جمـــع ز
دلایلی که مخالفت مجلس با دولت روحانی جدی بود، می خواســـتند پیامی 
جدی به دولت بدهند که ما مخالف بودجه هستیم و نمی خواستند رای دهند. 

نادران یکی از مخالفان طرح شفافیت آرا هم بود و نهایتا اظهاراتش باعث شد 
برخـــی دیگـــر هم از رای دادن صـــرف نظر کرده و طرح رای نیاورد؟ این اقدامش 

درست بود؟ 
زمان مطرح شـــدن کلیات بودجه 1401 همزمان شـــده بود با به رای گذاشـــتن 

کلیات طرح شـــفافیت آرای نمایندگان مجلس، یعنی آن رفته بود کمیســـیون 
آیین نامـــه و گـــزارش آن به صحن آمده بود. تقریبا در یک هفته این دو گزارش 
به صحن علنی رسید و امروز مثلا ما کلیات بودجه را در صحن بررسی کردیم 
و کلیات رد شـــد و فردا یا پس فردا کلیات طرح شـــفافیت آرای نمایندگان به 
صحن علنی مجلس آمد. در زمان بررســـی کلیات بودجه، نادران پیشـــنهاد 
کم مجلس، رای گیری بودجه شفاف بشود.  کرد که طبق آیین نامه فعلی و حا
در آیین نامه فعلی و هنوز که قانون عوض نشـــده، 10 نفر درخواســـت بدهند، 
رئیس جلســـه باید این پیشـــنهاد شفاف شـــدن رای گیری را که علنی است به 
ی کارت به  رای بگـــذارد، یعنی هرکس مشـــخص شـــود که رایش چه بـــوده. رو
اسم شخص می دهند، آنجا نماینده بله یا خیر می زند و معلوم می شود رای 
کرات چاپ می شـــود که فلانی رایش مثبت یا  من چه بوده و در مشـــروح مذا
منفی بوده. ایشـــان چنین درخواســـتی کرد و 10 نفر هم امضا کردند که انجام 
شـــود. هیات رئیســـه به اســـتناد مصوبات ســـتاد کرونا این را قبول نکرد، چون 
یع کاغذ را غیربهداشتی می دانستند و قبول نکردند. این اتفاق افتاد و به  توز
رای نگذاشـــتند و ایشـــان از این تصمیم هیات رئیســـه مجلس گله مند شد و 
تلقی اش این بود که این دوگانه برخوردکردن با شـــفافیت اســـت. دو روز بعد 
که طرح شـــفافیت آرا آمد ایشـــان با اینکه خودش مدافع شـــفافیت آرا بود، به 
دلیل تبعات ناشی از رد کلیات بودجه مخالفت شفافیت صحبت کرد و به 
نظر من حرف ایشـــان هم موثر بود که در آن روز این طرح رای نیاورد، چون 3 
رای برای دوسوم آرا کم آوردیم. نادران آدم حر و آزاده ای است و به تصمیمی 
که بگیرد، عمل می کند و این طور نیســـت که جمعی به ایشـــان نظر بدهند و 
ایشـــان عمل کند. خودش یک شـــخصیت برجسته و استاد دانشگاه است و 
تصمیماتش را اعلام می کند و تصمیمات ایشان تصمیمات جمعی، حزبی و 
تی نبوده. من به بعضی از تصمیمات ایشان واقفم؛   مثلا اشکالاتی که  تشکیلا
ی آیین نامه دارد، چون ایشان آدم باتجربه ای هستند. هم در حوزه آیین نامه  رو
مجلس و هم در حوزه اقتصادی بسیار دانشمند است، خیلی از موضوعات 
کارشناسی ایشان را قبول دارم اما ممکن است درباره فلان رفتار که این موضع 

کارشناسی به آن رفتار منجر بشود اختلاف نظر داشته باشیم. 

به طور کلی ایشـــان به عملکرد قالیباف نقد داشـــت و حتی تا اســـتعفا هم پیش 
رفت نظرتان در اینباره چیست؟ 

بله، ایشـــان آمد نظراتش را در اســـتعفایی که داشـــت، گفت و مجلس هم به 
استعفای ایشان رای نداد و مجلس با رای قاطع ایشان را نگه داشت، یعنی 
یم که  عمـــلا مجلـــس می گفت بـــا اینکه  جاهایی حرف های شـــما را قبول دار
نظرات جزئی اســـت اما بهتر اســـت اینها باعث اختلاف نشـــود، یعنی اینها 
جزئیات اســـت. مجلس عملا قدرت هضم مشـــکلات خودش را نشـــان داد، 
یعنی مثل مشـــکلات درون خانواده این مشـــکلات را درون خودش حل کرد 

تا به بیرون منتقل نشود.
 

شـــما به عنوان یک نماینده مدافع شـــفافیت بگویید در انتخابات هیات رئیسه 
مجلس که نادران هم کاندیدا بود و تعدادی هم رای آورد، شـــما به چه کســـی 

رای دادید؟
ما یعنی جمعیت رهپویان اصلا اعلام کردیم که از قالیباف حمایت می کنیم.

 
می خواستم نظرات شما را به صورت اخص درباره طرح های مهم مجلس که در 
این 4 سال جنجال برانگیز هم شد، بپرسم. یکی بحث شفافیت قوای سه گانه 
کـــه جایگزیـــن طـــرح شـــفافیت نمایندگان شـــد. اجرای این طرح را شـــما چقدر 
منطقی می دانید؟ آیا قابلیت اجرا خواهد داشـــت، یعنی بین این و شـــفافیت آرا 

کدام را مطلوب می دانید؟ 
در آن ســـابقه که راجع به شـــفافیت عرض کردم، روشـــن شـــد بالاخره با آن 
بدشانســـی ای کـــه آوردیم، تدبیر بهتری نشـــد و تقریبا امـــکان اینکه فقط آن 
طرح خاص رای بیاورد، تقریبا منتفی بود. ما دنبال این بودیم که آن را دوباره 
برگردانیم اما عملا امکانش فراهم نمی شد و ما از گرفتن دوسوم آرا برای طرح 
شفافیت آرای نمایندگان ناامید شدیم. گرچه من این را در پرانتز بگویم که 
همین موضوع شـــفافیت آرا در مجالس قبلی 50 درصد رای آورده بود، بین 
3 رای کمتر از دوسوم و 50 درصد مجلس، 50  رای وجود دارد اما حدنصاب 
را به هرحال نتوانست بیاورد و به جهت اینکه بعضی از مخالفان شفافیت 
آرا می گفتند چرا فقط مجلس، دســـتگاه های دیگر هم شـــفاف شوند، تدبیر 
دیگری شـــد. متن اولی که درباره شـــفافیت قوای ســـه گانه نوشـــته شده بود، 
یت آن  متنـــی نامتـــوازن و دارای اشـــکال بـــود و بـــه همین دلیل من بـــا دوفور
مخالفت کردم. با اینکه من مخالف بودم و به عنوان مخالف در تلویزیون 
یت  یت صحبت کردم اما بعدا که دیگر دوفور به عنوان مخالف این دو فور
رای آورد، گفتیـــم ایـــن فرصـــت را اســـتفاده کنیـــم و آنچه در شـــفافیت آرای 
یم و این را کامل کنیم. چیزهایی  نمایندگان می خواستیم، در دل این بیاور
آمـــده بـــود که کامل نبود و خوشـــبختانه دوســـتان هم همراهـــی کردند. دکتر 
پیرهادی مسئول کمیته این موضوع در کمیسیون داخلی کشور بود و از ما 
هم دعوت کرد و ما رفتیم و در آنجا موضوع شفافیت آرا کاملا در مجلس آمد 
و در مصوبه آخری که همین چند روز قبل برای رفع ایرادات شورای نگهبان 
داشـــتیم، آن بخش علت هایی که شـــفافیت آرای نمایندگان دچار اشکال 
می شـــود را بررســـی کردیم. باید بعضی از موارد که امنیتی و خاص مصالح 
کشـــور هســـتند و به هر دلیلی نیاز نیســـت که شفاف شوند محرمانه بماند. 
گر کســـی رای می دهد، بتواند رایـــش را به مردم بگوید و مرجعی  همچنیـــن ا
که این را غیرشفاف می کند، خودش باید آرایش شفاف شود. الان در طرحی 
که دو روز پیش نهایی شد و امیدوارم بدون اشکال از شورای نگهبان ابلاغ 
شـــده و قانونی شـــود، هیات رئیسه مجلس می تواند در موارد خاص تصمیم 

بگیـــرد کـــه ایـــن موضوع خاص مثلا مخاطـــرات امنیتی یا مصالح کشـــور را 
گر این تصمیـــم را گرفت، خود  دارد و آرای ایـــن موضـــوع را شـــفاف نکنیـــم. ا
هیات رئیسه باید آرایش را شفاف کند که چه کسانی تصمیم گرفتند و رای 
دادند که این غیرشـــفاف شـــود. باید به نمایندگان اعلام کند. الان خروجی 
ماجرا بعد از یک ســـال ونیم تا دو ســـالی که از تصویب اولیه طرح شـــفافیت 
قوای سه گانه گذشته، خروجی قابل قبولی است؛ هم شفافیت کامل در آن 
دیده شـــده، هم شـــامل شفافیت آرای مجلس اســـت و هم قوای سه گانه در 
ی شخصی  نظر گرفته شـــده اند. همچنین جاهایی که مخاطراتی برای آبرو
افـــراد یـــا پرونده های قضایـــی افراد یا پرونده های محرمانـــه بوده و همچنین 
اصولی که مرجع رسیدگی را تعیین می کند، در نظر گرفته شده است. مثلا 
در کل کشور یک مرجع فراقوه ای و یک شورای 6نفره تشکیل شده است. دو 
نفر از مجلس، دو نفر از قوه مجریه و دو نفر هم از قوه قضائیه در آن حضور 
دارند. طرح کمی پخته تر و کامل تر شده که خب اشکال قانون اساسی هم 
داشت. ما چون دست می بردیم در آیین نامه داخلی مجمع تشخیص، اصل 
112 مانع این بود و ایراد شـــورای نگهبان هم درســـت بود که این را مغایرت 
گرفت و رفت مجمع و آنجا معطل شد.   مجمع آنجا معطل کرد اما جمعی از 
نمایندگان پیگیر بودند. من خودم پیگیری کردم و دیگران هم با ما همراهی 
کردند، از آقای قالیباف و هیات رئیســـه مجلس درخواســـت کردیم و انصافا 
ی مجلس دســـتور داد  ی کرد. ایشـــان به معاونت فناور قالیباف هم همکار
که این کار انجام شود. زمان می برد که بتوانیم این آرا را از سیستم داخلی و 
ایزوله مجلس که تحت وب نیست  به سیستم وب انتشار آرا منتقل کنیم؛ 
که امکان هک نباید داشته باشد. این کار هم با دستور ایشان انجام شد  چرا
و تقریبا الان آرای نماینده هایی که در این طرح داوطلبانه شرکت کردند، از 

اسفند سال گذشته دارد منتشر می شود. 

تمـــام موضوعـــات منتشـــر نمی شـــوند.   مثـــلا در بحـــث رای اعتماد بـــه وزرا این 
اتفاق نمی افتد؟ 

آن مساله که در آیین نامه هست که رای به اشخاص مخفی است و آن هم منطق 
دارد و روشـــن اســـت. آن آرایی منتشر می شوند که با دستگاه های الکتریکی 
رای می دهیم. در گذشته هم این طور بود. قبل از اینکه آرا الکترونیکی شود، 
نماینـــدگان قیـــام و قعود می کردند. رای به وزرا قیام و قعودی نبود. رای به وزرا 
چه در رای اعتماد و چه در استیضاح ها مخفی و با ورقه بوده است. منطق 
درســـتی هم دارد. ما باید رای به اشـــخاص را از رای به موضوعات جدا کنیم. 
مثلا موضوع افزایش حقوق بازنشستگان،  رتبه بندی معلمان، هزینه کرد های 
، موضوعات سیاســـی یا قانون انتخابات و  ی کشـــور بودجه، موضوعات جار
هـــر آنچـــه مجلس تصمیم  و بـــا رای الکترونیکی هم صورت می گیرد، همگی 
شـــفاف می شـــوند.  البتـــه مـــن یکی، دو مـــورد هم دیدم که اشـــکال فنی پیش 
یم پیگیری می کنیم اما الان تقریبا از اسفند گذشته که ما جزء  آمده بود و دار
اولیـــن نفـــرات بودیم که این درخواســـت را کردیم تا حـــالا نزدیک به 220 نفر در 
این ســـامانه شـــفافیت داوطلبانه حاضر هســـتند که هنوز قانون ابلاغ نشده. 
یم این کار را انجام می دهیم و این از افتخارات این مجلس اســـت. با  ما دار
وجود رفت وبرگشـــت هایی که طرح بین مجلس و شـــورای نگهبان و مجمع 
تشخیص داشت نمایندگان اصرار کردند آرایشان را شفاف کنند گرچه الزام 
قانونی نیست اما می خواهیم رای مان شفاف باشد. تا الان 220 نفر دارند این 
کار را انجام می دهند و تقریبا تمام موضوعات بسیار مهم کشور آرایش شفاف 
گر فرد اهل تحقیقی باشـــد یا مجموعه  شـــده و مردم می توانند مراجعه کنند. ا
خبرنـــگاران و روزنامه نـــگاران می توانند منظومه فکری نمایندگانی که در این 
چهـــار ســـال بودنـــد را دربیاورنـــد و بگویند این فرد بـــه موضوعات اقتصادی، 
اجتماعی یا سیاسی چه نگاهی داشته؛ ان شاءالله این ابلاغ و نهایی شود تا 
ما درمورد دوره های بعدی مجلس نگران نباشیم، چون ممکن است کسی دور 
گر ابلاغ شد، باید این امکان برای  بعد داوطلبانه این کار را نکند. همچنین ا
نماینده فراهم شود که پس از اعلام رای بتواند دلیل رایش را نیز آنجا توضیح 
، دلیل دوم مثلا اینکه فلان موضوع  دهد. دلیل اول مثلا برای مصالح کشـــور
اتفـــاق می افتاده اســـتدلالم را بنویســـم. همچنین کمک می کنـــد که بفهمیم 
چـــرا یـــک فرد در جلســـه حاضر نبـــوده، چون الان آمارهایـــی دارد درمی آید که 
می گویند فلانی نفر اول، دوم یا سوم است. بعضا کسانی که در جلسه حاضر 
ی دعوت کرده و بنا  یـــت بودنـــد؛ مثلا فرض کنید یک کشـــور نبودنـــد در مامور

یت به سفر رفته اند.  به مامور

یاد می شوند دیگر جالب نیست.  وقتی آمارها ز
ولی خب اتفاق می افتد، بنابراین من آنجا بنویسم که عدم حضور من به این 
دلیـــل بـــوده یـــا به این دلیل من رای ندادم یـــا موافق یا مخالف دادم. بعضی از 
مردم نمی دانند که رای ممتنع لزوما به معنای اینکه نماینده رای ممتنع  زده 
نیســـت، بلکه به این دلیل اســـت که تا من بیایم اثر انگشـــتم را بزنم و رایم را 
بدهم، مثلا دو تا صندلی آن طرف تر بودم تا برگشـــتم که رای بدهم، وقتی اثر 
انگشت زدم در کسری از ثانیه  رئیس جلسه اعلام پایان رای گیری کرده. وقتی 
من اثر انگشـــتم ثبت شـــود قبل از اینکه موافق یا مخالف را بزنم برای من رای 
ممتنع به حساب می آید. این اتفاقات هم می افتد. برخی اتفاقات سیستمی 
گر من یک رای ممتنع دارم، خودم  اســـت که خوب اســـت مردم بدانند مثلا ا
ممتنع را نزدم. اثر انگشـــتم ثبت شـــده اما من نرســـیدم که موافق یا مخالف را 
بزنم. بعضی ها هم البته ممتنع می دهند یا بعضی از نمایندگان ســـخنگوی 
ی بودم یا در زمان تلفیق  کمیســـیون هســـتند. بنده سخنگوی کمیســـیون انرژ
ی بودم. باید می رفتم پشت تریبون و از مصوبه مجلس  برنامه، رئیس کمیته انرژ
در تلفیـــق دفـــاع می کردم. همزمان که دارم صحبت می کنم و با دولت رایزنی 
می کنم، رای گیری شروع شده و من نرسیدم بروم سر صندلی ام و رای بدهم. 

این به معنای عدم مشارکت در رای گیری نیست. وقتی علتش را نمی دانند، 
فکر می کنند من داشتم چای می خوردم. درمورد بعضی ها هم این طور است. 
خوب است که امکانی برای نمایندگان باشد که علت عدم مشارکت، حضور 

یا عدم حضورشان را آنجا بنویسند. 

اما چند باری شده که صدای رئیس مجلس هم درآمده است. 
بله، افرادی هســـتند که توجه ندارند اما اینکه ســـامانه هســـت و آرا به صورت 

شفاف بیرون می آید، باعث شده تعداد عدم مشارکت کم شود. 

بران در فضـــای مجازی که چندین بار هم  راجع بـــه طـــرح صیانت از حقوق کار
تغییـــر نـــام داد، شـــما به عنوان یک نماینده حاضر در شـــبکه های اجتماعی که 
اثرگذار هم هســـتید، فکر می کنید محدود نگهداشـــتن مردم برای حضور در این 

فضا قابل توجیه است؟ 
یم، یعنی باید  ی مشـــکل دار مـــا بـــا یلـــه و رها یا بی ضابطه بـــودن فضای مجاز

قاعده مند باشد. 

نگاه صفر و صدی نباید داشته باشیم؛ اینکه بگوییم یا یله هست توجیه خوبی 
برای بستن کامل یک بستر به نظر نمی رسد. 

ی ما هیچ قاعده  بلـــه. قبـــل از اینکـــه این موضوع اتفـــاق بیفتد فضای مجـــاز
و قانونـــی نداشـــت. از بیـــرون یک نفر تصمیم می گرفته، نه حاضر بوده ســـرور 
بیاورد و نه حاضر بوده قواعد کشـــورما را بپذیرد، حرف ما این اســـت که باید 
برای گروه های مختلف سنی و اجتماعی و به جهت تامین نیازهای مختلف 
ی  کثری در فضای مجاز کســـب وکار در کشـــور امکانات کافی، کامل و حدا
وجود داشته باشد. این نیاز به یک قانون و تدبیر و سازمان دهی دارد که نبوده. 
پنجی شدنش  ما به این ماجرا ورود کردیم. من خودم به آن طرح اولیه هشتادو
رای دادم تا سریع تر انجام شود و این معطل نماند و باعث نشود در این فضا 
ی ضدانقلاب اتفاق بیفتد تـــا ماهم بتوانیم کار عالمانه ای  فرصت فضاســـاز
گر ایرادی دارد برطرف شود.  انجام دهیم و اتفاقا آزمایشـــی هم انجام شـــود تا ا
در ســـیر و مراحل بعدی هم سیاســـی شـــد و هم دوقطبی سیاســـی در آن نفوذ 
ی به ماجرا ورود کرد که ما ایده و نظر  کرد و هم بعدا شورای عالی فضای مجاز
یم و این یک موضوع فرادســـتگاهی و یک موضوع ملی اســـت و تصمیم  دار
هیات رئیسه مجلس این شد که هر آنچه ما کار کردیم به شورای عالی فضای 
گر  ی به عنوان یک نهاد فرادستی منتقل شود که آنجا تصمیم بگیرند تا ا مجاز
نیاز به تصویب مجلس دارند، اعلام کنند که تا الان نکرده اند و از این جهت 

کاملا روشن و شفاف است که چه اتفاقی باید رقم بخورد. 

انتخاب تناسبی و نقش دادن به احزاب در انتخابات دیگر موضوعی است که 
می خواهم نظر شما را درمورد آن بدانم؟ 

یادی از مشکلات امروز سیاسی کشور ناشی از این است که احزاب  بخش ز
نقش واقعی شان را ندارند. رئیس جمهور در ادوار مختلف انتخاب می شود، 
یان های مختلف هم نـــدارد، چه اصولگرا و چه  ربطـــی هـــم بـــه گروه ها و جر
ن کارشده  اصلاح طلب رئیس جمهور وقتی سر کار می آید، یک برنامه مدو
و با جزئیات که از همان لحظه بشود اجرایش کرد، ندارد. حرف های کلان 
و کلـــی و راهبـــردی می زنـــد کـــه خیلـــی از آن حرف های راهبـــردی در حوزه 
سیاســـت های کلـــی کشـــور و در قانـــون اساســـی هســـت و تکلیفش معلوم 
شـــده. رئیس جمهور باید بگوید این سیاســـت های کلان کشـــور را در اجرا 
چگونه می خواهد انجام دهد و کدام سیاســـت  در این چهار ســـال بیشـــتر 
اولویت دارد. آیا موضوع فرهنگ اولویت اســـت یا سیاســـت یا آســـیب های 
اجتماعـــی اینهـــا را باید تعیین کند. به همین دلیل معمولا ســـر کار می آیند 
تی پیـــدا می شـــود، چـــون افراد تیـــم مشـــخص و برنامه های  و بعـــد مشـــکلا
مدونـــی ندارنـــد. در مجلـــس هـــم همین اســـت. فقـــط با یـــک برنامه کلان و 
یزی شـــده می توانند مشـــکلات را برطرف کنند. خوشـــبختانه چون  برنامه ر
یان سیاســـی کشـــور مجلس یکدســـتی بود رئیس  مجلس یازدهم از نظر جر
مجلـــس کـــه انتخاب شـــد، می توانســـت بگوید برنامه مجلس این اســـت و 
امید داشـــته باشـــد که این برنامه ها طی این چهار سال پیاده شوند. تقریبا 
هـــم همین طـــور شـــد و ما حـــدود 75 تا 80 درصـــد موضوعاتی که از روز اول 
در حوزه هـــای مختلف به صورت رســـمی چه در زمـــان تبلیغاتی انتخاباتی 
و چه در ابتدای مجلس به عنوان برنامه های راهبردی آن اعلام شد، پیاده 
کردیـــم. از ایـــن جهت هم بـــود که رهبری فرمودند این مجلس مســـاله محور 
وارد موضوعـــات شـــد و تخصصـــی و کاربلـــد کارهـــا را دنبال کـــرد، چون از 
، سه دسته بودند، شاید این  گر این نبود و دو جهت سیاسی یکپارچه بود. ا
ی که من خودم در ائتلاف نیروهای انقلاب  اتفـــاق نمی افتـــاد. در حوزه انرژ
در سال 98 کار کردم، 21 مورد را با یک تیم کارشناسی و مشاور شناسایی 
و اعـــلام کردیـــم و الان در رســـانه ها هســـت. شـــش مورد را به عنـــوان اولویت 
تعییـــن کردیـــم و آنهـــا را مجلس اعمال کرد. خوشـــبختانه من الان می توانم 
ی و نظارتی ما  بگویم که بالای 80 درصد کارها را از جهت بحث قانونگذار
پیگیری کردیم و انجام شده اند. بخش دیگر هم مانده که باید اتفاق بیفتد. 
جنبه های جدیدی هم برای ما کشـــف شـــده که اولویت دارد و باید دنبال 
گر در مجلس آینده بودیم دنبال می کنیم. در حوزه های  کنیم. ان شـــاءالله ا
تخصصـــی تـــا حـــدودی مجلس یکپارچه جای حزب را گرفت اما همیشـــه 
گر حزب باشد و برنامه داشته باشد و ایده ها و برنامه هایش  این طور نیست. ا
یابی کنند و  یان و تشـــکیلات را ارز را بگوید، مردم می توانند آن حزب و جر
بگویند موفق بوده یا نه. بعدا به آن رای می دهند یا نمی دهند. الان این طور 
نیست و نمایندگان در مجلس با تشکیلات خداحافظی می کنند. می گویند 
یم دنبال کار خودمان. این فضا کمک  تو را بخیر و ما را به سلامت و می رو
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آگهی مناقصه عمومی 
نوبت سوم

گذار نماید.  شهرداری اهواز در نظر دارد پروژه های مشروحه ذیل را از طریق مناقصه عمومی   به شرکت های واجد شرایط وا

یال(عنوان مناقصه  مبلغ تضمینمبلغ برآورد )ر
 5٪ شرکت در مناقصه  

ی درب منهول ها در سطح منطقه  همسان ساز
ی)مطابق لیست پیوست( 21/183/339/6661/059/167/000 شش شهردار

یخ   1402/11/30  لغایت 1402/12/3 ســـاعت  یافت اســـناد مناقصه از   تار از پیمانکاران واجد شـــرایط دعوت به عمل می آید جهت در

www.setadiran.ir  .19  به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( مراجعه نمایند

- در شرایط یکسان اولویت با پیمانکاران بومی خواهد بود.

یافت اسناد به مدت 10 روز کاری در سامانه ستاد است. حداکثر مهلت  - آخرین مهلت قبول پیشنهادهای مناقصه گران از آخرین روز در

کات فیزیکی  ی اسناد در سامانه ستاد تا روز سه شنبه مورخ 1402/12/15 ساعت 19 می باشد. ضمنا آخرین مهلت تحویل پا بارگذار

ی می باشد. کات  روز چهارشنبه مورخ 1402/12/16 به دبیرخانه محرمانه حراست ساختمان شماره 3 شهردار تا قبل از گشایش پا

یافت اسناد تا ارائه پیشنهاد قیمت می بایست از درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی  ی مناقصه از در -لازم به ذکر است  مراحل برگزار

دولت )ستاد( به آدرس  www.setadiran.ir صورت پذیرفته و مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در سایت 

یافت گواهی امضای الکترونیکی )توکن( را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. مذکور و در

گهی و وجوه  قانونی سامانه ستاد به عهده برنده مناقصه می باشد. - پرداخت هزینه انتشار آ

ی و مورد تایید باشند. -پیشنهاد قیمت ها در صورتی قابل بررسی می باشند که اسناد فیزیکی قبلا در سامانه ستاد بارگذار

ی در رد یک یا تمام پیشنهادها مختار می باشد. - شهردار

- مبلغ ضمانتنامه شرکت در مناقصه  پنج درصد مبلغ اولیه می باشد که می بایست به یکی از دو طریق ذیل ارائه شود:  

ی اهواز الف- فیش واریزی به مبلغ  فوق به حساب  0203994398001 شهرداری اهواز نزد بانک ملی به نام شهردار

یخ افتتاح پیشنهادها ب- به صورت ضمانتنامه معتبر بانکی به نام شهرداری  اهواز و به مدت سه ماه از تار

ی )منابع داخلی( می باشد.  ی شهردار تبصره: محل اعتبارات این  مناقصه از بودجه جار

-  برندگان اول و دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنها به ترتیب ضبط خواهد شد.

ی )اداره قراردادها(  - تاریخ برگزاری کمیسیون مناقصه روز چهارشنبه مورخ 1402/12/16 ساعت 11  در محل ساختمان شماره 3 شهردار

می باشد.

- نتیجه کمیسیون مطابق آیین نامه معاملات شهرداری تهران کلانشهرها اعلام خواهد شد.

- به اســـتناد بند 5 ماده  11 آیین نامه معاملات شـــهرداری تهران کلانشـــهرها میزان تضمین حســـن انجام تعهدات قرار داد معادل 

5درصد مبلغ قرارداد می باشد .

ی موضوع  ماده 10 آیین نامه معاملات شهرداری  - شرکت در مناقصه و دادن پیشنهاد قیمت به منزله قبول شروط و تکالیف  شهردار

تهران )کلانشهرها(  

- به برنده مناقصه پیش پرداخت داده نخواهد شد.

- کلیه شرکت های محروم از اجرای کار حق شرکت در این مناقصه را ندارد.

-سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج شده است.

گهی: 1669936 شناسه آ

اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اهواز 

۰9۳98888699

مجـــــــری انحصـــــــــــاری
 تبلیغــــــــــات محیطــــــــی
 دانشـــگاه آزاد اســـلامی

مدرسه عالی مهارتی 
رسانه ای فرهیختگان

۰9۱۰8۱۰6۵۳۵
Farhikhteghan_school

مـــدرک فارغ التحصیلی )گواهی موقـــت( اینجانب وحید رضاپور داش آتان 
فرزنـــد فیض الله به شـــماره شناســـنامه 25 در مقطع کارشناســـی مهندســـی 
ی –علوم دامی صادره از دانشـــگاه آزاد اسلامی واحد مراغه مفقود  کشـــاورز
گردیده است و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک 
را بـــه دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحـــد مراغه  به نشـــانی مراغه - اتوبان شـــهید 

درخشی-دانشگاه آزاد اسلامی واحد مراغه ارسال نماید.

مـــدرک موقـــت فارغ التحصیلـــی زهـــرا فلاحی خـــواه فرزند عبدالحســـین به 
شناســـنامه 1524 صـــادره از اهـــواز در مقطـــع کارشناســـی رشـــته تحصیلی 
حقوق صادره از واحد دانشگاهی اهواز به شماره 12/7928 مورخ 1387/10/02 
مفقود گردیده اســـت و فاقد اعتبار می باشـــد. از یابنده تقاضا می شود اصل 
مـــدرک را به دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحد اهواز به نشـــانی اهـــواز فلکه کارگر 
( خیابان کارگر جنوبی کد پستی68875-61349 و صندوق  )فرهنگ شهر

پستی 1915 ارسال نماید.

مدرک فارغ التحصیلی اینجانب توران مجازدلفاردی فرزند برکت به شماره 
شناسنامه 1841 صادره از جیرفت  در مقطع کاردانی رشته دینی عربی صادره 
از واحد دانشگاهی آزاد اسلامی واحد جیرفت با شماره مفقود گردیده است 
و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک )گواهی موقت و 
دانشنامه( را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد جیرفت به نشانی جیرفت خیابان 

دانشجو دانشگاه آزاد اسلامی واحد جیرفت ارسال نماید.

ی فرزند مصطفی به شـــماره  مـــدرک تحصیلـــی اینجانب نجم الدیـــن نوروز
یاضی  شناســـنامه 941 صادره از کرندغرب مقطع کارشناســـی ارشد رشته ر
کاربردی صادره از واحد دانشـــگاهی کرج با شـــماره 1/49349 مفقود گردیده 
و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه 
آزاد اســـلامی واحد کرج به نشـــانی کرج- انتهای رجایی شـــهر - تقاطع بلوار 

موذن و استقلال - صندوق پستی 31485_313 ارسال نماید.

آگهی مناقصه عمومی 1402-1531
نوبت اول

 نوبت اول:    30/ 1402/11  -  نوبت دوم:    01/ 12 /1402
سازمان عمران و بازآفرینی فضاهای شهری شهرداری شیراز در نظر دارد خرید قطعات 
لات راهســـازی جهت تعمیرگاه واحد موتوری ســـازمان عمران را از طریق  ماشـــین آ
برگزاری مناقصه عمومی در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( را با شماره 
فراخوان2002096688001192 به اشخاص حقیقی یا حقوقی واگذار نماید. لذا از کلیه 
متقاضیان دعوت به عمل می آید با مراجعه به آدرس WWW.Setadiran.ir  نسبت 
به دریافت اسناد مناقصه و تحویل آن اقدام نمایند. در صورت عدم عضویت قبلی، 
ثبت نام در سامانه مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی صاحبان امضای 
مجاز از سوی متقاضیان جهت شرکت در مناقصه الزامی است. ضمنا درصورت 

نیاز به اطلاعات بیشتر شماره تلفن: 07138350729آماده پاسخگویي می باشد.
مبلغ برآورد: 66/714/800/000 ریال

مدت قرارداد : 30 روز     
شـــرایط شـــرکت کنندگان: کلیه اشـــخاص حقیقی یا حقوقی دارای ســـابقه مرتبط با 

موضوع مناقصه.
- بلـــوار عدالت جنوبی – ابتدای بلـــوار دولت غربی – جنب  محـــل تحویل: شـــیراز

درمانگاه آزادگان سازمان عمران شهرداری شیراز .
مبلغ سپرده شرکت در مناقصه 3/336/000/000 ریال به صورت ضمانتنامه بانکی یا 
فیش واریزی نقدی به حساب سپرده 100805504742 بانک شهر به نام شهرداری 

شیرازبا کد مرجع 101768 
برندگان اول و دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب 

ضبط خواهد شد.
در زمان انعقاد قرارداد 10%  مبلغ پیشنهادی به عنوان ضمانت حسن اجرای تعهدات 

به صورت ضمانتنامه بانکی یا فیش واریزی اخذ می گردد.
آخرین مهلت دریافت )توزیع( اسناد: متقاضیان می توانند حداکثر تا ساعت 15:00 
روز دوشنبه مورخ 1402/12/07 از طریق مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
)ستاد( اسناد مناقصه را دریافت نمایند. لازم به ذکر است مناقصه گران جهت شرکت 
در مناقصه می بایســـت در زمان مقرر فوق نســـبت به دریافت اســـناد صرفا از طریق 
سامانه اقدام نمایند. در غیر اینصورت امکان شرکت در مناقصه را نخواهند داشت.

آخریـــن مهلـــت ارائـــه پیشـــنهادات و ثبت اســـناد و مـــدارک در ســـامانه حداکثر تا 
ساعت15:00 روز یکشنبه مورخ 1402/12/20 می باشد. 

شرکت کنندگان می بایست تا قبل از برگزاری کمیسیون سپرده شرکت در مناقصه 
را به صـــورت فیزیکـــی به آدرس  شـــیراز - بلوارعدالت جنوبـــی - ابتدای بلوار دولت 
غربی - جنب درمانگاه آزادگان - سازمان عمران و بازآفرینی فضاهای شهری- واحد 

قراردادها تحویل نمایند.
تاریخ و محل بازگشـــایی پاکات: روز دوشـــنبه  ســـاعت  13:00   مورخ  21/ 1402/12 در 
محل چهارراه خلدبرین، طبقه سوم شهرداری منطقه یک، سالن جلسات کمیسیون 

عالی معاملات می باشد. 
مدت اعتبار پیشنهادها 2 ماه از تاریخ ارائه پیشنهاد قیمت می باشد.
تعدیل: هیچ گونه وجهی بابت تعدیل آحاد بها پرداخت نخواهد شد.

هیچ گونه مبلغی بابت پیش پرداخت داده نخواهد شد.
گهی به عهده برنده مناقصه خواهد بود. بدیهی است هزینه آ

 شـــهرداری در رد یک یا تمام پیشـــنهادها مختار می باشـــد در اینصورت ســـپرده ها 
مسترد می گردد.

شرکت در مناقصه و دادن پیشنهاد به منزله قبول شروط و تکالیف شهرداری موضوع 
ماده 10 آیین نامه معاملات شهرداری می باشد.

سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به مناقصه در اسناد مناقصه مندرج است.
برنده مناقصه موظف است تا قبل از انعقاد قرارداد مدارک مثبته در خصوص ثبت نام 

در سامانه ثنا را ارائه نماید.
گهی و اطلاعات مربوط به مناقصه از طریق سایت https://shaffaf.shiraz.ir قابل  آ

مشاهده می باشد.
 vendor.shiraz.ir متقاضیـــان شـــرکت در مناقصـــه موظف به ثبت نـــام در ســـایت

می باشند.
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: 

مرکز تماس: 1456
اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری شیراز
شماره شناسه1669595


